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نســبت بــه این بحــث نــدارد. ما لایحــه مدیریت 
تعــارض منافع را ارائــه داده ایــم و داریم پیگیری 
می کنیــم. اهمیــت آن هم کمتر نیســت و شــاید 
بیشتر باشد. ما نمی توانیم تضمین کنیم اقدامی 
که می کنیم حتماً به همان ترتیبی که می خواهیم 
بــه نتیجه می رســد. مــن الان دنبــال مقصریابی 
نیســتم، اما این نباید ما را از چند نکته مهم غافل 
کنــد. اول اینکــه دولت وظیفه دارد آنچــه را از نظر 
کارشناســی احراز می کند، در موردش اقدام کند. 
دوم اینکه پیگیری کند. سوم اینکه گفتمانش را هم 
ایجاد کند که کرده است. چهارم اینکه با شناسایی 
یک معضل و طرح پیشــنهاد، بــه تمام نهادهای 
ذیربط دیگــر این فرصت را بدهد که برای حل آن 
با هم همکاری کنند. به هر حال در هر کشوری این 
دست مسائل ممکن است اتفاق بیفتد اما نفس 
ایجاد گفتمان که همه تلاش می کنند یک مفهوم 
جدید را هضم کننــد این زمینــه را فراهم می کند 
که در یک بســتر مناسب و بهتر آن کار به سرانجام 

برسد.
ë  با این سخن شــما موافقم که چنین رویه ای در

همه کشــورها وجــود دارد. اما اگر ایــن را عینی تر 
و عملی تر نگاه کنیم می بینیم خیلــی از لوایحی 
که اشــاره کردیــد بیش از یک ســال اســت آماده 
شــده  و به مجلس فرســتاده شــده  اما آنجا خاک 

می خورنــد. خیلی هم چشــم اندازی نیســت که 
مجلس در یک ســال باقــی مانــده بخواهد اینها 
را بررســی کنــد. اینهــا جــزو اقدامــات زیربنایــی 
دولت محســوب می شــوند، وقتی به ســرانجام 
نرســد آیا اینگونه به نظر نخواهد رسید که دست 
دولت خالی اســت؟ آیا فکر می کنیــد این عدم 
رســیدگی ها، معطل ماندن ها و در دستورکار قرار 

نگرفتن ها هم یک روند طبیعی است؟
این انتقاد وارد اســت. من در کمیســیون های 
دولت هم می گویم که نباید فرآیند رسیدگی این 
اندازه طول بکشد. ولی فراموش نکنید همان طور 
که گفتم در همه دنیا قوه مجریه یک دسته تکالیف 
دارد، قوه مقننه هم یک دســته تکالیف دارد و قوه 
قضائیه هم همین طور. وقتی قوه مجریه در درون 
خــودش کاری را کامــل می کنــد، مســئولیت آن 
را و همین طــور تکالیفــی که برای خــودش ایجاد 
می شــود، می پذیــرد. مثلاً وقتی لایحه شــفافیت 
داده می شــود یــک بار بزرگی از نظــر تعهداتی که 
بــرای خــودش ایجــاد کــرده متوجه خــود دولت 
اســت. وقتی لایحــه مدیریــت تعــارض منافع را 
داده، یک بار بزرگی از مســئولیت متوجه خودش 
اســت. بنابرایــن دولــت ســهم خــودش را انجام 
می دهد. شما درست می گویید؛ مردم حق دارند 
که به عنوان شــهروند بپرسند که شــما این قدم را 

لعیا جنیدی، معاون حقوقی رئیس جمهوری در گفت و گو با « ایران» خبر داد

  وقتی وارد دولت دوازدهم شــد، چهره شناخته شده ای در فضای عمومی و رسانه ای 
نبود. لعیا جنیدی حقوقدان و عضو هیات علمی دانشگاه بود که پیشنهاد همکاری با 
دولت روحانی را پذیرفت. بانوی بی حاشــیه دولت اگر چه بعد از تصدی معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری هم چندان تمایلی برای دیده شدن از خود نشان نداد، اما 
کمتر لایحه مهمی است که در دولت تدوین شده و مجموعه ذیل ریاست جنیدی در 
آن دســتی نداشته باشد. این نقش آفرینی البته محدود به مسایل داخلی هم نیست 
چنانکه نظرات کارشناسی و مشــاوره ای این معاونت، سهم قابل توجهی در بررسی 
طرح شــکایت ایران از امریکا در دادگاه لاهه و رأی مثبت بــه نفع تهران دارد. با همه 
اینها جنس ماموریت ها و وظایف محوله به معاونت حقوقی، از ســنخی اســت که 
نتایج آن در حکم باقیات الصالحات دولت برای آیندگان است. جنیدی در لابه لای 
تشــریح ماموریت های معاونت حقوقی و در پاســخ به پرســش های ما خبر می دهد 
که لایحه جدیدی در دســت تدوین است تا شــیوه های قانون نویسی و مشکل تعدد 
مراکز قانونگذاری اصلاح شــوند، از پیشنهادهای جدید برای رفع نگرانی های داخلی 
درباره لوایح مرتبط با « اف ای تی اف» می گوید و خرســند نیســت که پیش بینی ها و 
هشــدارهایش دربــاره تبعات نپذیرفتن این لوایح حالا محقق شــده اســت. نظرش 
بــه عنــوان یک حقوقــدان درباره یــک ابهام ٤۰ ســاله در قانــون انتخابات ریاســت 
جمهــوری یعنی « رجل سیاســی» را می پرســم و قاطــع جواب می دهد کــه به لحاظ 
حقوقــی ابهامی در این باره نیســت و عنــوان رجل به مفهوم « مرد» نیســت. تاکید 
دارد که ماحصل یا محور مشترک و برجســته لوایح شفافیت و تعارض منافع بستن 
روزنه های فســاد اســت بر همین اســاس تاکید دارد که « بگذارید شــفافیت نهادینه 

شود حتی اگر علیه خود ما باشد.» مشروح این گفت و گو را در ادامه می خوانید. 

برداشــته اید و کی به نتیجه می رســد. ولی تقسیم 
کار هــم بــر اســاس قانــون اساســی اســت. قانون 
اساسی سهم قوه مجریه را در فرآیند قانونگذاری 
تا تقدیم لایحه مشــخص کرده و از یک جایی هم 
ســهم مجلس شــروع می شــود. البته مجلس را 
هم باید درک کرد که تازه روی کار آمده اســت. اما 
این هم هســت که اگر فرآیندها زیاد طول بکشند 
مأیوس کننده می شــوند از این نظر که آیا بالاخره 
اقدامات زیربنایی و زیرساختی به نتیجه می رسند 
یا نــه؟ بنابرایــن باید یک همت جمعــی بین هر 
دو قــوه و شــورای نگهبــان ایجاد شــود کــه اینها به 

سرانجام برسد.
ë  دربــاره شــما  توضیحــات  بــه  برگردیــم   

مأموریت های معاونت حقوقی.
ما یــک معاونت دیگر داریــم به نام معاونت 
هماهنگی در نظــارت و هماهنگی دســتگاه های 
اجرایی. در این معاونت یکی از حوزه های کارمان 
پاسخگویی به استعلامات و رفع اختلافات است. 
چهــار امور یا به عبارتی چهــار واحد زیر مجموعه 
این معاونت اســت. یکی از ایــن واحد ها امور رفع 
اختلاف دســتگاه های اجرایی اســت. همین امور 
در کنار واحد مســتند ســازی، صدها اختلاف بین 
دســتگاه های اجرایی و هزاران اســتعلام را پاسخ 
داده و شــاید اگــر قــرار بــود اینهــا بــه دادگاه بروند 
میلیاردها تومان هزینه دادرسی آن می شد و شاید 
چند هزار میلیارد خواســته ایــن دعواها بود. اما ما 
در همین جا صرفه جویی کردیــم. بعضی موارد 
هم مالی نیســت ولــی اثر اجتماعی بالایــی دارد. 
مثلاً بحــث انتخابات شــورایاری ها که مطرح بود 
ما بررســی کردیــم و نظر دادیم کــه این انتخابات 
بر اســاس ضوابــط قانون بلا اشــکال اســت. البته 
کاری نداریــم که بعــداً دیوان عدالــت اداری نظر 
متفاوتی داده اســت. ما آن زمان این نظر را دادیم 
و انتخابات برگزار شــد که بخشــی از حقوق مردم 
است. یا مثلًا اگر یادتان باشد در رابطه با شیوه نامه 
انضباطی دانشــجویان بحث شد. ما دیدگاه های 
دانشجویان را گرفتیم. دو تا دستگاه یعنی وزارت 
علوم و وزارت بهداشت را جمع کردیم و مباحث 
آنهــا را بررســی کردیــم و فهرســتی از اصلاحــات 
شیوه نامه انضباطی را برای بیشتر در نظر گرفتن 
حقوق دانشــجویان ارائه کردیم. هر کــدام از اینها 

دولت های یازدهم و دوازدهم توفیقی در نشان دادن جایگاه 
قانون اساسی، تفوق حقوق و آزادی های مردم، تدوین لوایح 

بنیادی، ترویج قانونگرایی و دفاع از حقوق ملت در مراجع 
داخلی و بین المللی داشته اند. توفیقی هم داشتند که از 

خود جسارت نشان دهند و بگویند بگذارید شفافیت نهادینه 
شود حتی اگر ما را محدود کند، تعارض منافع مدیریت 
شود حتی اگر برای ما اداره امور سخت تر بشود. دفاع از 

حقوق ملت در مجامع بین المللی هم بخشی از میراث این 
دولت خواهد بود. ما جسارت کردیم و علیه امریکا به دادگاه 

بین المللی شکایت کردیم

ë  اگــر موافــق باشــید از اینجــا شــروع کنیــم که
اساســاً معاونت حقوقی ریاست جمهوری چه 

مأموریت ها و وظایفی دارد؟
معاونــت حقوقی ریاســت جمهــوری به یک 
تعبیر دســته ای از کارهای زیرســاختی اداره بهینه 
و قانونمنــد امــور را برعهــده دارد. ایــن معاونت، 
دارای شش معاونت زیرمجموعه است که چهار 
معاونــت از آن از گذشــته فعــال بــوده و در زمــان 
دولــت یازدهم و دوازدهم، یک معاونت دیگر که 
معاونت اجرای قانون اساسی است، به معاونت 
حقوقــی ریاســت جمهــوری الحاق شــده اســت. 
معاونــت اخیــر خــود دو معاونــت زیرمجموعه 
داشــت کــه فعال اســت، البته تعــداد افــرادی که 
در هرشــش بخشــی که اشــاره کــردم در معاونت 
حقوقی ریاســت جمهــوری کار می کننــد محدود 
اســت، هرچند حجم کار آن، مســائل حقوقی کل 
کشــور را دربرمی گیرد. اگر بخواهم به ترتیب آغاز 
کنم یکــی از این شــش معاونــت، معاونــت امور 
حقوقی دولت اســت که سه حوزه کاری دارد. یکی 
لوایح و طرح ها و تصویب نامه ها را بررسی می کند. 
می توانید تصور کنیــد که چه حجمی از لوایح را در 
ایــن حوزه داریم. بخشــی از این لوایــح را خودمان 
تنظیم می کنیم و می نویسیم. بخشی متعلق به 
دستگاه های مختلف اســت و قبل از وارد شدن به 
دستور کار دولت در این معاونت بررسی می شود.

در حقیقــت یــک نقطه ثقلــی در امــور لوایح، 
امــور  معاونــت  در  تصویب نامه هــا  و  طرح هــا 
حقوقــی دولــت وجــود دارد کــه از آنجــا فرآینــد 
کارشناســی را طی می کند و بعد من برای معاون 
اول رئیس جمهوری می فرستم. لایحه شفافیت، 
لایحــه مدیریــت تعــارض منافــع در خدمــات 
عمومــی، لایحه مســئولیت مؤسســات عمومی، 
لایحــه آزادی اجتماعــات و راهپیمایی ها و لایحه 
عدم تحمیل تابعیت بر اثر ازدواج، لایحه حمایت 
از حقوق حیوانات را ما در همین جا نوشــتیم یا اگر 
در معاونت دیگری از مجموعه ما تهیه شــده بود 
در اینجا نهایی کردیم؛ البته توجه می دهم به این 
موضــوع که بقیه معاونت ها هــم در این زمینه ها 
همکاری های زیادی کــرده و می کنند ولی آخرین 
گذرگاه در لوایح اینجاســت. آخرین لوایحی که در 
حال آماده کردن آن هســتیم، یکی لایحه عدالت 
ترمیمی، دیگری لایحــه منع تبعیض ناروا و یکی 
هم لایحه «اصول و ضوابط قانون نویسی» است. 
یکی از مشکلات مهم ما این است که قانون نویسی 
در کشور ما از ضابطه خاصی پیروی نمی کند و هم 
در روش و آییــن و هــم در محتــوا و شــیوه نگارش، 
متشــتت و پراکنــده اســت. برای همین مــا اصول 
و قواعــدی را آمــاده کردیم که در ماه های گذشــته 
بشــدت درگیر آن بودیم و اســم آن را گذاشــته ایم 
«قانــون قانــون نویســی». برخــی از لوایــح را هــم 
شاید شــما اطلاع داشته باشید که کوچک هستند 
امــا آثــار اجتماعی قابــل توجهــی داشــته اند و ما 
همکاری بسیار جدی از ابتدا تا انتهای آن داشتیم. 
ماننــد لایحه اعطــای تابعیــت از مادر بــه فرزند. 
حــالا در همیــن واحــد کــه امــور لوایــح و طرح ها و 
تصویــب نامه ها نــام دارد و یکی از واحد های ســه 
گانــه معاونــت امــور حقوقــی دولــت و یکــی از ۱۶ 
واحد موجــود در ذیل شــش معاونت اســت، جز 
ایــن کار، تمــام طرح هــای مجلــس و همین طور 
تصویب نامه های هیــأت وزیران که در ســال بالغ 
بر هزار مورد می شود، بازخوانی و بررسی می شود 
و مغایرت هــای احتمالــی آن بــا قانون اساســی و 
بویژه با بخش حقــوق و آزادی های ملت و حقوق 
شهروندی احصا می شود. همیشه پیگیر هستیم 
کــه تصویب نامه هــا مغایرتی بــا قانون اساســی و 
قوانین عادی و بویژه مســأله حقوق ملت نداشته 

باشند.
ë  ایــن لایحه ای کــه دربــاره آن صحبــت کردید

لایحه اصول قانون نویسی است یا قانونگذاری؟ 
یعنی اشــکالات متوجه قانون نویســی اســت یا 

روندهای قانونگذاری؟
ایــن مربوط به  روش قانون نویســی اســت. در 
قانونگذاری، با دایره گسترده تری از مسائل مواجه 
هستیم و شما باید ملاحظات به مراتب زیادتری 
را مدنظــر داشــته باشــید. اما خود قانون نویســی 
خیلــی ضوابط نیــاز دارد کــه چطور یــک قانون را 
بــا قوانیــن فرادســتی تطبیــق می دهیــد. چطور 
اصولــی ماننــد عــدم ابهــام، مســائل مربــوط به 
تنقیــح، مســائل مربوط به نســخ، رعایــت تقدم 
اصول مربوط به آزادی های مردم، تعدد مراجع 
قانونگــذاری و نســبت مصوبــات آنهــا با هــم و با 

قانون اساسی را تعیین تکلیف می کنید.
ë  ،درباره همین بحث تعــدد مراجع قانو گذاری

قرار اســت در این لایحه سامان بخشــی صورت 
بگیرد؟

قــرار اســت کارهایــی در نظم و نســق دادن به 
روش و آیین قانون نویســی بشــود؛ در حدی که در 
ظرفیت این متن باشــد تلاش هایی در این زمینه 
شده و این لایحه ای بوده که پیش نویس آن حدود 
۱۶۰ ماده بود و بازبینی شــد و الان حدود ۱۴۰ ماده 
اســت. بنابرایــن کاری جــدی و تفضیلــی در آن 

انجام شده است.
ë  یکــی از انتقاداتــی کــه وجــود دارد و معمــولًا 

مجلســی ها آن را مطــرح می کنند، مــوازی کاری 
در قانونگذاری یا تعدد مراکز قانونگذاری اســت. 
بحث هایــی کــه درباره شــوراهای عالــی مطرح 
می شــود و اخیراً درباره شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی که البته موقت است هم بیان می شود. 
آیا قرار است در این لایحه تکلیف این تعدد مراکز 

قانونگذاری حل شود؟
در حــدی کــه در این چارچــوب قابل تعیین و 
تکلیف اســت بله. چــون برخی چیزها بــه قانون 
اساســی برمی گــردد. در برخــی مــوارد رویه های 
مستقری ایجاد شده که به نظر می رسد هماهنگی 
خیلــی بالاتری برای اصــلاح نیــاز دارد. اما تقریباً 
در حدی که امکان داشــته به آن پرداخته ایم. این 
لایحه نســبتی هــم دارد با سیاســت های ابلاغی 
حــوزه قانونگــذاری و ســعی شــده کــه بخشــی از 
توقعــات و انتظاراتــی که آنجا هســت را پوشــش 
بدهــد. یکــی از مســائل و انتظاراتی کــه آنجا بوده 
همین مسأله تعدد مراجع قانونگذاری است که 

در بند ۵ سیاست های ابلاغی آمده است.
مــن بحث قبلــی را ادامه بدهــم. در معاونت 
امــور حقوقــی دولــت فقط یــک مــورد را گفتم که 
بررســی لوایح و طرح ها و تصویب نامه ها اســت و 
دفــاع از ایــن مصوبات در دیــوان عدالــت اداری و 
هیأت بررســی و تطبیق مجلس شــورای اسلامی 
نیز بــا همین امور اســت. یکــی دیگــر از کارهایش 
امــور مستندســازی اســت کــه کار مهمــش ســر و 
سامان دادن به اموال غیرمنقول دولتی و عمومی 
اســت. مثلًا هــم بــه مســأله مستند ســازی اموال 
غیرمنقــول و اراضــی می پــردازد و هــم زمانی اگر 
اختلافی بین دستگاه ها ایجاد شود بررسی می کند 
و رأی می دهــد تــا نیــازی نباشــد که دســتگاه ها به 
دادگاه هــا و ســایر مراجــع قضایــی مراجعه کنند. 
تــلاش کرده ایــم در مالکیــت و واگذاری هــا یــک 
چارچــوب خیلی دقیقی به اســم واگــذاری منافع 
ایجــاد کنیــم. در آن چارچــوب، شــرایطی ایجــاد 
شــده که براحتی اموال عمومی دستخوش تغییر 
قرار نگیــرد و مثلاً در همین ماجــرای جنگل ها که 
اتفاق افتاد، درســت است که مسئولیت مستقیم 
بــا ســازمان جنگل هاســت و بایــد حفاظــت کند، 
ولی ما بــاز با یک دیدگاه نظارتی وارد می شــویم و 
کمــک می کنیــم و هدف هم این اســت کــه منابع 
عمومــی و منابع طبیعی تا جای ممکن و تا حدی 
کــه در حــوزه صلاحیت هــای مــا قــرار می گیــرد، 
مــورد حفاظت قــرار بگیرند.یکی  دیگــر از امور در 
مجموعــه معاونــت امــور حقوقــی دولــت، امور 
توافق هــای بین المللی اســت. مــا در طی همین 
مــدت بالــغ بــر ۲۰۰ معاهــده را بررســی کردیــم. 

یعنــی هــم از نظر حقوقــی، تطبیــق آن بــا قانون 
اساســی و اصول حقوقــی و نوع ارتبــاط آن با دیگر 
قوانیــن مربــوط را بررســی می کنیــم و هــم از نظر 
محتــوا ترجمه آن را تطبیق می دهیم که درســت 
باشد. حق عضویت ها، عضویت در سازمان های 
بین المللــی و تفاهمنامه های بین المللی هم در 
همین جا بررسی می شوند. البته باید توجه داشت 
که معاهدات یعنی قرارداد بین دولت ها (البته نه 
لزومــاً همه آنها) به این معاونت ارجاع می شــود 
نه قراردادهــای دیگر. دیگــر قراردادها اقتصادی 
و تجاری را دســتگاه ها خودشــان منعقد می کنند 
و اگــر مشــورتی بخواهند از طــرف معاونــت ارائه 
می شــود. با اینکه این واحد، واحد کوچکی اســت 
و تعداد بســیار کمی کارشــناس دارد، نقطه ثقلی 
هم هســت کــه در دعاوی بین المللــی از خدمات 
این مجموعه البته باتکیه بر مشورت های شورای 
علمــی معاونــت و تجربیــات شــخصی در حــد 
اقتضای وقت اســتفاده کنــم. مثلًا بعــد از خروج 
امریــکا از برجــام مــا چنــد پیشــنهاد دادیــم. هم 
درباره شــرکت هایی که می خواستند ایران را ترک 
کنند، پیشــنهاد دادیم کــه با چه خواســته و در چه 
چارچوبــی باید طــرح دعوا شــود. هــم در دعوای 
علیه دولت امریکا پیشنهاد دادیم که با چه ترتیبی 
در دادگاه دادگســتری بین المللی ICJ طرح دعوا 
شود و چطور عهدنامه مودت مستند قرار بگیرد و 

اینکه حتماً درخواست دستور موقت شود.
ë  یعنــی پیشــنهادهای شــما در طــرح دعــوی و

تحصیــل رأی در دادگاه لاهــه به نفع ایــران مؤثر 
بود؟

بلــه البتــه بــا مشــارکت ســازمان حقوقــی 
دولت. مــا در تاریخ دوم و نوزدهم خــرداد ۱۳۹۷ 
از جملــه همیــن  پیشــنهادها  از  مجموعــه ای 
پیشــنهاد را بخصــوص از نظــر ضــرورت طــرح 
یــک دعــوای مســتقل و نیــز اخــذ دســتور موقت 
دادیــم، بعد از آن هماهنگی شــد و در اینجا تمام 
ســازمان حقوقی دولت مشــارکت داشــت؛ مرکز 
امــور حقوقــی، وزارت خارجــه، در مــوارد لازم 
برای کمــک، بانــک مرکزی هــم وارد شــد. چون 
اطلاعــات مربــوط بــه محدودیت هــای بانکــی 
تحریم هــای امریکا دراختیار ایــن مجموعه بود. 
اطلاعات حمل ونقــل را وزارت راه داد، اطلاعات 
محدودیت هــای مســائل دارو و درمــان را وزارت 
بهداشت ارائه کرد، بنابراین کل سازمان حقوقی 
دولت بــرای اجرای این طرح درگیر شــدند و تیم 
وکلای خارجــی هــم کار تکنیکــی دعــوی را پیش 
بردنــد و در اجــرای آن کمک کردنــد. البته به طور 
کلی ساختار اداری ما برای ارائه خدمات حقوقی 
و بویژه خدمــات حقوقی بین المللی مشــکلات 
زیــادی دارد و اجــازه اجرا و نظارت بــه نحو مؤثر و 
مطلوب را نمی دهد. این مسأله را قبلًا هم گفته ام 
و در پیش نویــس ســند اصــلاح و توســعه نظــام 
حقوقی که طی دو ســال گذشــته آمــاده کرده ایم 
هم پیشــنهادهایی داده ام. باید دید اراده و امکان 

اعمال این پیشنهاد ها به وجود می آید یا خیر.
ë  از همکاران شما کســی در تیم حقوقی ایران در

دادگاه لاهه هم حضور داشــت؟ یا فقط مشاوره 
می دادید؟

ما طرحی را پیشنهاد دادیم و چارچوب را ارائه 
کردیم و همان طور که اشــاره شد واحد حقوقی در 
نهاد ریاســت جمهوری برای ایــن کار وجود دارد، 
وکلای خارجــی هم هســتند که جزئیــات دفاع را 
تدارک می کننــد و کار را پیش می برند. مثلاً وقتی 
که کرونا شــایع شــد و دیدیم که وزارت بهداشــت 
اعلام می کنــد تحریم هــا باعث می شــوند کیت 
تشــخیص یا برخــی داروهای ضروری را نداشــته 
باشــیم، همان موقــع یعنی در همان ماه اســفند 
سال ۱۳۹۸ پیشنهاد کردیم که باید اقدام حقوقی 
دیگــری بکنیــم ویــک لایحــه اعتراضــی جدیــد 
بگذاریــم و لایحــه اعتراضیــه جدیــد تهیه شــد و 

تقدیم دادگاه دادگستری بین المللی شد.
ë  الان روند این اعتراض جدید در چه مرحله ای

است؟
دادگســتری  دردادگاه  بررســی  حــال  در 
بین المللی است؛ اما طبیعی است که مدتی طول 
بکشد. الان جوابیه امریکا آمده و پاسخ ما هم تهیه 
و ارائه شده است. البته دیوان در دعوای پیشنهادی 
کــه توضیــح دادم دســتور موقــت آن را داده، ولی 
رســیدگی بــه مــوارد اعتراض بــه نقض دســتور را 
موکول کرده است به رسیدگی ماهوی. از یک منظر 
احاله این رسیدگی ها به ماهیت اشکال دارد و باید 
فوریت و ضرورت که مبنای دستور موقت هم بوده 
مورد ملاحظه دادگاه دادگستری بین المللی باشد 
که در این مورد هم خیلی قبل نامه های لازم نوشته 
شده و لزوم توجه به موضوع تذکر داده شده است. 
امــا همــه می دانیم کــه رونــد رســیدگی ها به طور 
طبیعــی مثــل هر امــر قضایــی دیگــری، طولانی 
است. البته این دیوان از نظر کارکرد چنانچه اشاره 
شــد نقص هایــی دارد. به هرحــال دیــوان بــه یک 
تعبیر رکن قضایی ســازمان ملل متحد است و به 
جهت همیــن خصیصــه قضایی، مــن برخلاف 
بســیاری از نویســندگان کلمــه دادگاه را بــه دیوان 
ترجیح می دهم ولی لفظ دیوان هم غلط نیست 
و مرسوم اســت. به هر حال، همان طور که حقوق 

بین الملــل محدودیت هایــی دارد، ایــن دادگاه 
هــم با محدودیت هایی مواجه اســت. به علاوه ما 
هــم دو مرحله اثبــات صلاحیت برای رســیدگی 
ماهــوی (و نه صــرف صلاحیت ظاهــری که برای 
دســتورموقت کافی اســت) و نیز اثبــات حقانیت 
در ماهیــت را در پیــش رو داریــم، مــا نمی توانیــم 
قاطعانــه بگوییم کــه در دو مرحله پیش رو یعنی 
پذیــرش صلاحیــت نهایــی و اعــلام حقانیت در 
ماهیــت، حتمــاً بــه نفــع مــا رأی صــادر می شــود 
منتها مبانی خوبی داریــم و تیم وکلا و بخش اجرا 
ان شاءاالله باید قوی و متمرکز کارکنند و تلاش کنند 
پرونــده را خوب اداره کنند. قابل پیش بینی بود که 
دیــوان برای دســتور موقــت صلاحیت خــود را که 
یــک صلاحیت علی الظاهــر Prima facie اســت 
بپذیرد اما همان طور که اشــاره شد باید دو مرحله 
دیگر را بگذرانیم یکی اینکه دیوان صلاحیت خود 
را برای رســیدگی به اصل دعوا بپذیرد و در مرحله 
بعــد ورود در ماهیت کنــد و حقانیت مــا را هم در 
ماهیــت بپذیرد.مــن داشــتم توضیح مــی دادم 
کــه ما از مجمــوع این ظرفیت ها بهــره می گیریم 
و پیشــنهادهایی می دهیم؛ مثلًا اگر یادتان باشــد 
مجموعی از فعالیت ها را در خصوص معاهدات 
پالرمــو و CFT انجــام دادیــم که باز هــم از همین 
ظرفیت اســتفاده کردیم. متأسفانه این دو لایحه 
در میانــه راه معطل ماندنــد، ولو اینکه من باز هم 
یک سری پیشنهاد  جدید بابت گذاشتن یک رزرو 
اضافــی و حل موضــوع دادم. یعنــی گفتم بابت 
تحریم هــا اگر نگرانی هســت یک تحفــظ اضافی 
مشــخصاً در مورد تحریم ها به ایــن لوایح افزوده 
شود مبنی بر اینکه ما هیچ التزامی را در چارچوب 
این معاهدات نپذیرفتیم که اقدامات ما در جهت 

کاهش آثار تحریم را بتواند محدود یا ممنوع کند.
ë  این پیشنهادها را برای رفع نگرانی های داخلی

داده اید؟
بله اینها را بابت همین موضوع داده ایم و باید 

ببینیم که نتیجه به کجا می رسد.
ë  به این ترتیب شــما هنوز به فرجــام این لوایح

خوش بین هستید؟
نه الزاماً خوش بین نیســتم، ولــی ما وظایف 
خودمــان را انجــام می دهیــم و ســعی می کنیم 
ببینیم ضرورت هایمان چیست و برایش راهکار 

حقوقی دقیق پیدا می کنیم.
ë  در FATF شــما قبــلاً دربــاره همیــن موضــوع

یــک برنامــه تلویزیونــی هشــدارها و خطراتی را 
گوشــزد کردید. الان به نظر می رسد آن نگرانی ها 
و هشدارهایی که بابت عدم تصویب این لوایح 

داده بودید محقق شده است؟
بخش هایــی از آن متأســفانه اتفــاق افتــاده 
است. ما گرفتار محدودیت های بیشتری شدیم؛ 
فرامــوش نکنیــد الان اقدامــات مقابلــه ای کــه 
برگردانده شــده، نحوه اجــرای آنها به صلاحدید 
دولت هاست و بنابراین دست آنها بازتر است. اما 
ممکن است در چند اجلاس  بعدی درباره نحوه 
اعمــال هم ورود کننــد و گروه اقــدام مالی به طور 

دقیق محدودیت ها را مشخص کند.
ë  و بگیــرد  دولت هــا  از  را  عمــل  ابتــکار  یعنــی 

تکلیف ها را بیشتر کند؟
بلــه، یعنی آنهــا را ملــزم بــه انجام مــواردی 
می کند که محــدود کننده تر هســتند. بنابراین ما 
سعی می کنیم که با سطحی از بینش به این ماجرا 
نــگاه کنیم، پیش بینی کنیــم و به مراجــع و ارکان 
مختلــف توجــه دهیم. مــا ضامن انجــام وظیفه 
خودمــان هســتیم و آنچــه را   درســت می دانیــم 
می گوییم. حالا اینکه چه تصمیمی گرفته شــود، 

بحث دیگری است.
ë  خانم دکتر اجازه دهید از این موضوع براحتی 

نگذریم. دولت لوایحی آماده کرده و مجلس هم 
آنها را تصویب کرده است. در این میان بسیاری 
از کارشناســان هم نســبت به تبعــات نپذیرفتن 
آن هشــدار داده اند و حالا آن تبعات و هشــدارها 
هم محقق شــده اســت. شــما هــم می گویید که 
تبعاتش ممکن است بیشــتر هم بشود. با وجود 
این لوایح در مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
بلاتکلیــف مانده اســت. الان ســؤال مــردم این 
اســت که مســئولیت این تبعات با چه کســی یا 

نهادی است؟
هرکجــای دنیا بروید در سیســتم قانونگذاری 
ممکن یک رئیس جمهوری یا دولتی پیشنهادی 
شــود.  رد  مجلــس  در  پیشــنهاد  آن  و  بدهــد 
بنابراین در بســیاری از نقاط دیگر دنیا هم مســیر 
قانونگــذاری ایــن نیســت کــه لزوماً هــر لایحه ای 
تبدیل به قانون شود، البته این حرف درست است 
کــه در ایــران فرآیند قانونگــذاری بســیار طولانی 
و پیچیــده شــده و بعــد از مجلس و حتی شــورای 
نگهبــان بــاز نهادهای هــای دیگــر مثــل مجمع 
تشخیص مصلحت نظام هم ورود کرده اند ولی 
در هر حال باید دانست که در فرآیند قانونگذاری، 
قــوه مجریه ســهم مشــخصی دارد و قــوه مجریه 
وظیفه خود را برای ایجاد زیرساخت های حقوقی 
مهم با تهیه لایحــه و نهایی کــردن آن در دولت و 
ارســال به مجلس انجام داده است. این موضوع 
فقــط محدود به لوایح چهارگانه FATF نیســت. 
مــا لایحه شــفافیت را دادیم کــه اهمیت کمتری 


